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Naše víra může někdy skomírat, podobně jako víra těch dvou. Společně
s ostatními učedníky slyšeli fantastickou zprávu. Ženy jim vyprávěly, co slyšely
od andělů u hrobu, že Ježíš vstal z mrtvých. Oni ale ženám nevěřili. Připadalo
jim to jako žvást (sr. L 24,11). Naše víra může skomírat navzdory skutečnosti,
že známe obsah dobré zprávy o Kristu. Může být ochablá i přesto, že slyšíme
zprávy o tom, jak Bůh mění životy lidí, jak je vysvobozuje z jejich hříchů a
pomáhá jim s jejich problémy. “ Kdo ví, co se tam vlastně skutečně odehrálo ”,
můžeme si někdy pomyslet. Nebo nás napadne, že Bůh možná jedná tam a
s tamtěmi, ale nemůžeme čekat, že bude jednat tady a s námi. Ti dva šli
z Jeruzaléma domů do Emaus a po cestě si o tom všem povídali. Bylo to takové
přetřásání smutku a zklamání, které prožívali. Jejich rozhovor nikam nevedl.
Takové mohou někdy být i rozhovory, které probíhají v našich hlavách. A
rozhovory, které vedeme spolu.

K našim dvěma poutníkům se přidal sám Pán Ježíš. Oni ale nepoznali, že
je to on. Ve verši 16 v řeckém textu doslova stojí: „ Oči pak jejich byly drženy,
takže ho nepoznali. “ Jejich „ slepota “ byla výsledkem Božího působení. Pán
Ježíš se jim nedal poznat hned. K nám takto Ježíš přichází například ve druhých
křesťanech, - v bratrech a sestrách. A v nás takto může přicházet zase k nim. To
je jeden ze způsobů, jak setkání s Kristem můžeme prožít my dnes. Připadá
nám, že mluvíme jen s Mirkem nebo Kamilou, a přitom v nich potkáváme Pána
Ježíše Krista. To proto, že v každém, kdo věří v Krista, přebývá Duch svatý,
Duch Kristův (Ř 8,9n). Představte si, že díky této skutečnosti se ve vás ostatní
mohou setkat s Kristem!

Ježíš nejdříve vyslechl, o čem si poutníci povídali. Vyprávěli o Ježíšových
mocných slovech a činech. O jeho smrti. O tom, jak se zklamali ve své naději,
že to on zachrání Izrael. Dokonce mluvili o tom, co říkaly ženy. Poutníci asi
povídali dlouho a nebylo to veselé. Ježíš je ale vyslechl. Ježíš nám často
naslouchá. Nejen při modlitbě, ale také v bratru či sestře. A mohl by takto
naslouchat druhým i skrze nás samé. Samozřejmě, kdybychom na takové
naslouchání byli sami, jistě by nás to brzy přetížilo. My si však můžeme
navzájem naslouchat v přítomnosti Krista. Díky přítomnosti Ducha svatého a
jeho vedení v našich životech se při těchto rozhovorech může dít něco, o čem
kdysi mluvil prorok: „ Panovník Hospodin dal mi jazyk učedníků, abych uměl
zemdleného podpírat slovem. On mě probouzí každého jitra, probouzí mi uši,
abych slyšel jako učedníci. “ (Iz 50,4 ČEP)

Když je Pán Ježíš vyslechl, začal jim z Bible ukazovat, že se s ním
všechno stalo právě tak, jak se to stát mělo. Ukazoval jim, že nemají důvod
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k beznaději, ani k nevíře. Ústy bratří a sester, kteří nám naslouchají, nám Pán
Ježíš může připomenout také slova Bible. Slova Bible nám připomíná Duch
svatý, abychom je mohli povědět druhým, nebo aby nás osobně povzbudil. Pán
Ježíš tehdy křísil jejich víru. A činil to slovy Písma. Podobně to může činit
v našich rozhovorech dnes. Právě tomu by měla sloužit setkávání křesťanů, aby
se vzájemně posílili ve víře. Dietrich Bonnhoeffer to vyjádřil takto: „ Kristus
v mém srdci je slabší, než Kristus ve slově bratra. Ten prvý je nejistý, druhý je
jistý. “1

Když se přiblížili k Emaus, Ježíš dělal, jakoby chtěl jít dál. Pro naše dva
poutníky to byla zkouška, co udělají. Zůstanou jen u pěkného zážitku
z poutavého výkladu Bible? Budou si pochvalovat, jak jim cesta pěkně uběhla?
Bude jejich život pokračovat v duchu věty „ Kázání se líbilo a vše zůstalo, jak
bylo. “ ? Ne, rozhodně ne! Pozvali Ježíše, pro ně v tu chvíli zatím jen
zajímavého člověka, k sobě domů. I když ještě nevěděli, kým je, nepochybně
jeho slovům uvěřili. A když pak později Ježíš lámal chléb, „ … jejich pak byly
otevřeny oči a poznali ho, … “ (tak doslova v Ř.; v. 31). Když přijmeme bratra
nebo sestru tak, jako Kristus přijal nás (Ř 15,7), můžeme v něm nebo v ní uvidět
Krista. Můžeme nově uvidět, že Kristus je s námi a žije. To je něco, co bychom
jistě mohli prožívat i při večeři Páně, kterou zde Ježíšovo počínání tak nápadně
připomíná (verš 30; srov. L 22,19). A když opět uvidíme, že Ježíš žije, a že je
jako živý Pán s námi, přináší to do našeho života novou vzpruhu. Tehdy se ze
sklíčených poutníků mohou stát radostní zvěstovatelé vzkříšení Pána Ježíše
Krista. Proto má smysl se setkávat. Proto má smysl mluvit spolu o tom, co
prožíváme a naslouchat si navzájem. Proto má smysl připomínat si pravdy
z Bible. Vždyť Kristus, který mezi námi přebývá, dokáže své skleslé lidi opět
pozvednout a dát jim novou radost. „ Nezanedbávejte společná shromáždění, jak
to někteří mají ve zvyku, ale napomínejte se tím více, čím více vidíte, že se blíží
den Kristův. “ (Žd 10,25 ČEP) Kristus tehdy vzkřísil víru těch dvou. Při našem
vzájemném setkávání může křísit i tu naši!

1 D. Bonnhoeffer, Život v obecenství, str. 8; Návrat domů, Praha 2006
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